
total de deu nuclis temàtics van ser represen-
tats. Cal modular aquesta xifra pel fet que les
fronteres entre diferents àrees no són estrictes.
El programa del Congrés va tenir tres activi-
tats addicionals de molta transcendència. La
primera van ser les Science Lectures, tres con-
ferències per mostrar aplicacions noves de les
matemàtiques a altres disciplines. En aquesta
ocasió, es va tractar sobre el canvi climàtic (Tim
Palmer), informació quàntica (Ignacio Cirac) i
dinàmica de poblacions (Jonathan Sherratt). La
segona van ser les conferències impartides pels
deu joves investigadors guardonats amb els pre-
mis de l’EMS i pel guardonat amb el premi Felix
Klein per a matemàtiques a la indústria (vegeu
la SCM/Not́ıcies 26, desembre 2008), una mos-
tra de l’excel.lència en les primeres etapes de
la carrera investigadora. La tercera consist́ı en
vint-i-dos minisimposis, resultat d’una convo-
catòria competitiva que va decidir el comitè
cient́ıfic del congrés. Aquesta activitat, que pels
ECM va tenir lloc per primera vegada al de
Barcelona l’any 2000, té com a objectiu pro-
moure una àmplia participació d’investigadors
que, a banda de sentir-se atrets per aspectes de
les matemàtiques de caràcter més global, volen
també aprofitar l’oportunitat d’un gran congrés
per mostrar i participar en les temàtiques més
concretes de les seves especialitats respectives.

El balanç

Molta gent va assistir al 5ECM, al voltant d’un
miler. El centre de congressos RAI va proporcio-
nar una infraestructura d’alt nivell. L’assistència
per päısos va ser molt diversa. Sorprèn l’alt́ıs-
sima participació d’holandesos (234); darrere
d’ells, el segon páıs de la Unió Europea amb
més participació va ser Espanya. I śı, els halls
i passadissos del RAI es van convertir durant
la setmana del Congrés en una mena de fira
de mostres de les matemàtiques. Els estands de
les editorials cient́ıfiques, de les societats ma-
temàtiques, els punts de distribució de cafè, es
convertiren en espais de transaccions, d’intercan-
vis, de llocs de trobada i de discussió de plans
per al futur dels congressistes. Mentre portes
endins, en els auditoris, era l’espai de les pas-
sarel.les. El nivell cient́ıfic del Congrés va ser
molt alt. I va ser també notable l’esforç dels
conferenciants per fer presentacions impecables
des del punt de vista tècnic i entenedores per a
un públic ampli. Es va constatar la cada vegada
més freqüent i intensa col.laboració entre dife-
rents camps de les matemàtiques i la tendència
d’aquestes a tenir un paper determinant en la
gestació i el desenvolupament de les sofisticades
tecnologies que avui considerem com una clau
del progrés.

Marta Sanz i Solé
UB. Membre del Comitè Cient́ıfic del 5ECM

Reunió dels presidents de les societats matemàtiques europees

Els dies 9 i 10 de maig, convocats per l’EMS, es
van reunir a l’Institut Banach de Varsòvia els
presidents de les societats matemàtiques europe-
es. Van assistir-hi els presidents de les societats
o unions matemàtiques d’Alemanya, Bèlgica,
Bòsnia, Bulgària, Catalunya, Dinamarca, Espa-
nya, França, Holanda, Hongria, Israel, Itàlia,
Làtvia, Londres, Moldàvia, Moscou, Noruega,
Polònia, Portugal, Regne Unit, Romania, Suècia
i Xipre.

Faré una breu ressenya dels temes que es
van tractar i voldria emfasitzar la importància
que la nostra Societat participi activament en
l’esforç europeu per a prestigiar i desenvolupar
la matemàtica, en els seus aspectes educatius,
culturals, de recerca i d’ajut a les ciències i a la
indústria per al seu desenvolupament.

La reunió va començar amb la presentació
de cadascun dels assistents en què donaren a
conèixer la societat que representaven. Es va
explicar una breu història de l’Institut Banach
atès que hostatjava la reunió.

A continuació, Ari Laptev, president de
l’EMS, que convocava la reunió, va dirigir
unes paraules d’agräıment als organitzadors del
5ECM i va cridar l’atenció sobre el 6ECM que
es realitzarà a Cracòvia el 2012, anunciant que
s’instaurava un nou premi, l’EMS/Springer per
a treballs sobre la història de la matemàtica.
Va dir que intensificaria l’ús del �Missatge del
president� al web per a comunicar-se àgilment.
En particular l’havia utilitzat per donar una
felicitació pública a Mikhail Gromov pel seu
premi Abel. Va explicar que l’EMS Newsletter
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és una de les millors al món, i que, a més, els
membres de l’EMS tenien accés lliure al Zentral-
blatt.

Els projectes importants en els quals ell ha-
via estat treballant inclöıen, en primer lloc, el
�Forward Look� en matemàtica i indústria, ara
dirigit per Mario Primicerio, amb 150.000e, i,
en segon lloc, els congresos ESF-EMS-ERCOM
de matemàtiques.

El projecte més important, però, és la nova
crida que es farà l’estiu del 2009 pel suport de
l’estructura europea de recerca, sota el tema de
�infraestructures en matemàtiques i les seves
interf́ıcies amb la ciència, la tecnologia i la so-
cietat en general�, amb un pressupost de deu
milions d’euros al llarg de quatre anys.

El president Laptev va esmentar altres activi-
tats, i va concloure la seva intervenció convidant
a tothom a suggerir noves vies en què l’EMS
pot ser més activa i involucrada amb les activi-
tats de les altres societats europees, i va oferir
l’ajut de l’EMS en cas que es necessiti suport
extern.

A la discussió subsegüent es va fer notar que
els deu milions d’euros per a infraestructures de
recerca són només un principi, i que l’European
Science Foundation (ESF), amb l’aparició de
l’European Research Council (ERC), està can-
viant cap a ser més favorable al suport de la
matemàtica.

També es va fer notar la contradicció crei-
xent entre el valor incrementat de la matemàtica
a l’enginyeria, la qúımica i la biologia i el decrei-
xement de la quantitat de matemàtiques que
s’ensenyen als estudiants d’aquests temes.

El tresorer de l’EMS, Jouko Väänänen, va fer
un informe sobre les finances de l’EMS i va
fer notar el nombre molt baix de membres de
les diferents societats europees que s’apunten a
l’EMS i va demanar a les societats que facilitin
l’adjunció dels seus membres.

El vicepresident de l’EMS, Helge Holden, va
mostrar la nova pàgina web de l’EMS i va dema-
nar a les societats presents que la fessin visible
des dels seus webs. L’adreça és http://www.euro-
math-soc.eu

El mateix Holden va fer una descripció de
l’EMS publishing house.

El secretari de l’EMS, Stephen Huggett, va
fer una presentació dels �Joint Mathematical
Weekends� i va convidar els presents a fer pro-
postes per a les futures edicions. També va fer

una invitació per a participar a l’esquema de
l’EMS Lecturer.

Tsou Sheung Tsun va presentar el treball
del comitè de l’EMS per als päısos en desenvo-
lupament (CDC). També va demanar als mem-
bres que procuressin canalitzar donacions, que
també podrien ser en forma de llibres. Un nou
projecte del CDC és els �centres regionals emer-
gents�, que va descriure. Finalment va fer una
breu introducció al treball del Centre Internaci-
onal de Matemàtica Pura i Aplicada (CIMPA),
que promou la cooperació internacional en ma-
temàtiques pel benefici dels päısos en desenvolu-
pament en matemàtiques i les seves aplicacions.

Nuno Crato va comentar que existeix un
comitè per al desenvolupament de les matemàti-
ques als päısos de parla portuguesa i es va estar
d’acord que hauria de col.laborar amb el CDC.

Rolf Jeltsch, president de l’International
Council for Industrial and Applied Mathematics
(ICIAM), va fer una presentació de la propera
conferència a Vancouver el 2011.

Stéphane Jaffard va descriure com havien
canviat a França els processos d’avaluació i els
procediments per a la distribució del suport
a la recerca, donant més autonomia a les uni-
versitats. Això ha fet que algunes universitats,
especialment les petites, utilitzin mètriques in-
apropiades per avaluar la recerca, a més que
la nova agència ENR s’estima més donar ajuts
grans per a projectes a curt termini o bé que es-
tan de moda. Proposa que l’EMS cerqui alguna
resposta col.lectiva a aquests problemes.

Brian Davies va assenyalar que el Regne
Unit va davant França en aquests problemes;
el Research Council s’estima més donar ajuts
grans als temes que estan de moda, i la quanti-
tat destinada a treball bàsic de matemàtiques
ha baixat a la meitat en cinc anys.

Rolf Jeltsch va portar a l’atenció de la reu-
nió l’informe de la International Mathematical
Union (IMU) sobre l’avaluació dels matemàtics.
L’informe, tradüıt al català, es pot trobar al
web de la nostra societat, http://scm.iec.cat, i
en va aparèixer un resum a la SCM/Not́ıcies.

Gusein-Zade va informar sobre les escoles
d’estiu a Dubna, mentre que el representant de
Moldàvia donava algunes dades sobre la seva
societat i anunciava la seva intenció d’incorporar-
se a l’EMS.

Va haver-hi una petita discussió sobre els
requeriments perquè les societats matemàtiques

6



puguin incorporar-se a l’EMS (han de ser prou
estables). La discussió va portar a plantejar-se
fins on arriba Europa.

Michael Günter va fer una presentació del
projecte �Forward Look� de l’European Con-
sortium for Mathematics in Europe (ECMI),
suportat per l’ESF, dedicat a la matemàtica i
la indústria. Té tres ĺınies de desenvolupament
que són: �Desenvolupament de la carrera i en-
trenament�, �Interf́ıcie acadèmia-indústria� i
�Oportunitats i reptes�.

Pavel Exner va descriure el treball de l’ERC,
que ara té cinc anys d’edat, i que està destinat
a ser el cos de finançament dominant a Europa.
Els ajuts no tenen restricció de nacionalitat i
no es poden dedicar a les xarxes informàtiques
sinó a l’excel.lència cient́ıfica de les propostes de
recerca.

Finalment, es va determinar que la següent
trobada de presidents de les societats europees
de matemàtiques es realitzi a Konstanta, Roma-
nia, del 15 al 18 d’abril de 2010.

Els presidents de les societats matemàtiques europees assistents a la reunió.

Carles Perelló
President de la SCM

In memoriam

En record de Beno Eckmann, 1917-2008

Per a mi escriure sobre Beno Eckmann no és
fàcil, ja que he de destriar entre allò que repre-
senta la seva trajectòria professional com un dels
grans matemàtics del segle xx, la seva vincula-
ció amb matemàtics catalans i els records més
personals d’un deixeble, primer, i amic, després.

El primer contacte d’Eckmann amb un ma-
temàtic català, o, millor dit, el primer contacte
d’un matemàtic català amb Eckmann es remun-
ta a la primavera de 1955 quan Josep Teixidor
assist́ı a un curs seu a l’Escola Politècnica Fede-
ral de Zuric (ETHZ) i entrà per primera vegada
en contacte amb la topologia. El curs següent
Teixidor impartiria per primer cop un curs de

doctorat sobre teoria d’homotopia i dos anys
més tard seria Eckmann qui impartiria un curs
avançat a la Universitat de Barcelona en una
època en què la recerca matemàtica al nostre
páıs era gairebé inexistent i els contactes amb
cient́ıfics de fora pràcticament nuls.

Nat a Berna (Süıssa) el 31 de març de 1917,
es doctorà a l’ETHZ (on havia estudiat), sota la
direcció de Heinz Hopf, l’any 1941, en qüestions
de la incipient teoria d’homotopia i els espais
fibrats, iniciada feia poc per Witold Hurewicz,
i va merèixer per aquest treball el Premi Kern
i la medalla de plata. La interrelació entre la
topologia, la geometria diferencial, la teoria de
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